
 دستيار اجتماعي رئيس جمهوري گفت:۸۰ درصد كودكان كار كشور، 
ايراني نيستند اما انسان هستند و بايد مورد توجه قرار گيرند. 

 رئيس دانشگاه علوم پزش��كي ايران گفت: ايراني ها سومين كشور 
باهوش دنيا هستند. 

 دادس��تان عمومي و انقلاب خوزس��تان گفت: ترك فعل مديران و 
مسئولان خوزس��تان در قبال كودكان در معرض مخاطره بين پنج تا 
۱۵ سال انفصال از خدمت و جلوگيري خدمات دولتي به اين مديران 

را به همراه دارد. 

 دبير كل جمعيت هلال احمر از ارسال سومين محموله بشردوستانه 
امدادي و زيستي جمهوري اسلامي ايران براي مردم جنگ زده لبنان 

خبر داد. 

 معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: گسترش غربالگري 
سرطان پستان با همكاري فعالان مدني و اجتماعي پيگيري مي شود. 

 رئيس مرك��ز جواني جمعيت، س��لامت خانواده و م��دارس وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزش��كي با تأكيد بر اينكه نرخ باروري طي 
پنج سال آينده بايد به عدد 2/۵ برس��د، گفت: پيش بيني مي شود در 
س��ال ۱۴۳۰ حدود 2۶ ميليون از جمعيت كش��ور يعني يك چهارم 

جمعيت سالمند باشند. 

 رئيس دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهش��تي گفت: ايران در زمينه 
ساخت بيمارستان ها جز كشورهاي پيش��رو در دنيا است و مهندسان 

اين حوزه از دانش فني بالايي برخوردار هستند. 

 معاون بهداشت وزارت بهداشت با بيان اينكه محدوديت سني براي 
بارداري برداشته شده است گفت: سنين ۱۵ تا ۴۹ سال براي بارداري 

مناسب اعلام مي شود. 

 وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: شركت هاي دارويي 
اذعان دارند كه ش��رايط  آنها از حالت بحران خارج شده است و ديدگاه 
دولت در اولويت قرار گرفتن تأمين ارز دارو و تجهيزات پزشكي است. 

 معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان حفاظت محيط زيست نشان 
سفير محيط زيس��ت را به حنا زرين كمر، قهرمان تكواندوي دختران 

جهان اعطا كرد. 

صداي زوزه مهيب راكت ها صبح علي الطلوع در آسمان سرزمين هاي 
اشغالي طنين انداخته. ۵ هزار راكت از نوار غزه به سمت شهرك هاي 
اشغالي در حركتند. نگاه نگران غاصبان بر آسمان نيم روشن فلسطين 
است. ناگهان انفجارهاي بزرگ و بي س��ابقه در پايگاه ها و پاسگاه ها و 
زيرس��اخت هاي رژيم به وقوع مي پيوندد. يكي پس ازديگري. ولوله بر 
اركان رژيم صهيوني مي افتد. همه با جيغ و فرياد در حال فرارند. آسمان 
را كه نگاهي مي اندازند پاراگلايدر س��وارها با چهره هايي سياه پوش و 
سلاح در دست درحال فرود بر سر غاصبان هستند. از مرزها و گذرگاه ها 
هم دهه��ا و صدها مجاهد فلس��طيني پياده و س��واره وارد زمين هاي 
اشغالي مي شوند. ش��ليك هاي ممتد. جنازه هاي سبزپوشان رژيم بر 
خاك. ماشين هاي در حال سوختن. حدود هزار و 2۰۰ صهيونيست به 
هلاكت مي رسند. نزديك 7۰۰ اسير توسط چريك هاي فلسطيني به 
بيرون از مرزهاي رژيم منتقل مي شود. گويي كه سيستم امنيتي رژيم 
در خواب عميق پاييزي بوده اس��ت. بي هيچ واكنش. گيج و منگ. اين 
فقط گوشه اي از توصيف عمليات كوتاه و ضربتي »طوفان الاقصي« يا به 

قول غاصبان »شنبه سياه« در هفتم اكتبر سال گذشته است. 
ضربه اي بي سابقه به حيثيت رژيمي كه مدعي ارتش برتر منطقه است 
توسط يك گروهك شبه نظامي كوچك فلسطيني. نهادهاي امنيتي و 
نظامي رژيم منحوس تا چند روز بعد همچنان در يك ش��وك بزرگ و 
غافلگيري تمام عيار و تاريخي اند. هيمنه پوشالي و برساخته صهيونيسم 
در عرض چندساعت بر باد مي رود و تمام رس��انه هاي جهان و فضاي 
مجازي پر مي شود از ويدئوهاي حماس��ي نيروهاي مقاومت در ضربه 
به اسرائيل. تصاوير آخرالزماني از اس��ارت نظاميان تا بن دندان مسلح 
اسرائيلي توسط مجاهدان پابرهنه و تيش��رت پوش فلسطيني وايرال 
مي شود. يك آبروريزي گسترده براي رژيم. نمايش 7۵ ساله اسرائيل 
براي نشان دادن يك كشور امن و آرام و توانمند يك شبه برباد مي رود. 
با كمي گذش��ت زمان باز همه نگاه هاي جهان به فلس��طين متمركز 
مي شود. دوباره صداي اعتراض تاريخي فلسطين به موجوديت غصبي 
رژيم در جهان مي پيچد و سران كشورهاي مختلف جهان و حتي بعضاً 
اروپايي اقدامات تلافي جويانه و خونخوارانه رژيم را محكوم مي كنند. 
تحريم ها و بايكوت هاي مردمي در سراسر جهان  عليه كالاهاي توليدي 
رژيم صهيونيستي به راه مي افتد و سهام شركت هاي حامي صهيونيسم 
به  ش��كل قابل توجهي كاهش پيدا مي كند. دانشجويان سراسر جهان 
از هاروارد تا آكس��فورد و دانش��گاه هاي امريكايي با برپايي چادرهايي 
در محوطه دانشگاه هايش��ان اعتراضي بي س��ابقه عليه اس��رائيل برپا 

مي كنند. 
رژيم  طي يك س��ال جنايت به اوج انزواي سياسي در جهان مي رسد. 
طبق آمار جهاني، اقبال گردشگري اسرائيل كه سهم بسزايي در اقتصاد 
رژيم داشته طي يك سال گذشته، ۹۵ درصد كاهش داشته است. علاوه 
بر اينها بازدارندگ��ي رژيم به حدي كاهش پي��دا مي كند كه درگيري 
اسرائيل منحصر به حماس باقي نمي ماند و خيلي زود گروه هاي مقاومت 
عراق، حزب الله لبنان و انصارالله يمن هم حملات مكرر و پياپي به خاك 
اسرائيل انجام مي دهند و البته جمهوري اسلامي ايران براي اولين بار 
دو عمليات موفق موشكي را به شكلي وسيع و كوبنده به طور مستقيم از 

خاك ايران به قلب رژيم صهيونيستي ترتيب مي دهد. 
بعضي كشورهاي عربي منطقه كه پيش از عمليات هفتم اكتبر طي طرح 
موسوم به »پيمان ابراهيم« قصد عادي سازي روابط خود و علني كردن 
مراودات با رژيم صهيونيستي را داشتند به ناچار تحت فشار شديد افكار 
عمومي و ضربه به حيثيت رژيم منحوس، طرح عادي س��ازي روابط را 
به گوشه اي وانهادند. بسياري از تحليلگران صهيونيست بر اين باورند 
كه در چندماه گذشته رژيم اسرائيل به  اندازه چندين سال به زوال خود 

نزديك شده است. 
حالا رژيم موقت صهيونيستي سعي دارد با ترورها و جنايات گسترده  
عليه مردم و كودكان فلسطين و لبنان بر اين آبروريزي تاريخي و انزواي 
سياسي و آس��يب اقتصادي خود س��رپوش بگذارد و نمايش مضحك 
اقتدار را روي صحنه ببرد، اما با گذشت يك سال از عمليات هفتم اكتبر 
نه تنها هيچ يك از آسيب هاي وارده بر پيكره خود را جبران نكرده بلكه 
هنوز موفق به آزادسازي اسراي خود هم نشده و روز به روز در حال فرو 
رفتن بيش��تر در منجلاب عمليات طوفان الاقصي اس��ت. حالا جامعه 
شديداً مذهبي و خاخام هاي يهودي ساكن در سرزمين هاي اشغالي با 
بازخواني متون ديني و تاريخي خود نگران اين هستند كه واقعاً موعد 
زوال و اضمحلال و نابودي رژيم به دست مسلمان فرارسيده باشد و ناچار 
به ترك سرزمين  موعود شوند. نگراني اي كه ظاهراً چندان بي جا نيست 

و به زودي زود محقق خواهد شد. 

بر آستانه پرتگاه!

مهدی مولایی
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جمعه گذشته، نماز جمعه باشكوهي با حضور رهبر 
معظم انقلاب در تهران برگزار شد كه هنوز در ايران و 
ديگر كشورهاي منطقه نسبت به آن بحث و گفت  وگو 
انجام مي  شود. از كارشناسان شبكه هاي تلويزيوني 
تا متخصصان و اف�راد معمولي مخصوص�اً در جهان 
عرب بسياري اين نماز جمعه را مورد نظر قرار داده و 
از زواياي مختلف اتفاقي را كه در تهران افتاد، بررسي 
كرده اند. »جوان« نيز در گفت  وگويي كه با محس�ن 
ردادي، عضو هيئ�ت علمي پژوهش�گاه فرهنگ و 
انديشه داشته، حضور مردم در اين مراسم نمادين، 
تأثيرات آن بر جامع�ه و ملت هاي منطقه و همچنين 
اقداماتي كه بايد براي حفظ وحدت ايجاد و در شرايط 
فعل�ي انجام ش�ود، مورد بررس�ي قرار داده اس�ت. 

نماز جمعه نصر در فض�اي خاصي برگزار 
شد، جامعه در شرايط بعد از وعده صادق 
2 بود و برخي نيز معتقد بودند  در اين فضا 
ش�ايد برگزاري اين نماز جمع�ه به صلاح 
نباشد، در اين شرايط حضور مردم و رهبري 

چه پيامي داشت؟ 
از بعد داخلي در خصوص اين نماز جمعه بايد به اين نكته 
توجه داشت كه يك قانون كلي وجود دارد و افراد، گروه ها 
و تفكري كه اراده خود را بهتر نشان مي  دهد، معمولاً مورد 
اقبال جامعه قرار مي  گيرد و اين معناي كلام رهبري است 

كه فرمودند جنگ، جنگ اراده  هاست. 
براي بررسي اتفاقاتي كه امروز افتاده نياز است به حوادث 
دو سال قبل اشاره كنم و ببينيم الان كجا هستيم و دو 
سال پيش اپوزيس��يون كجا بود. هر چند موضوع فعلي 
يك موضوع بين المللي اس��ت و نش��ان از قدرت  نمايي 
ايران دارد، اما نبايد از سوابق نيز غافل شد. دو سال پيش، 
همين ايام مهرماه س��ال ۱۴۰۱ خيلي ها منتظر بودند 
جمهوري اسلامي برود و داش��تند در مورد ايران بدون 
جمهوري اسلامي نقشه مي  كش��يدند و تصور خيلي از 
افراد اين بود كه جمهوري اسلامي ماندني نيست، حتي 
دعوا مي  كردند كه بعد از جمهوري اسلامي، ايران بايد به 
چه كسي برسد، رضا پهلوي مي  گفت ايران مال من است، 
اسماعيليون مي  گفت مال من است و همينطور هر كس 
ديگري كه قدرتي داشت، مي  گفت متعلق به من است. 
البته اين تصورات مبتني  بر توهم بود و واقعاً نشانه  هايي 
مبني  بر افول وجود نداشت و همان زمان نيز كارشناسان 
حتي غربي ها كه خيلي هم با جمهوري اسلامي ميانه اي 
ندارند، گفته بودند كه جمهوري اسلامي مستحكم باقي 
مي  ماند، اما از نظر شناختي جمهوري اسلامي در ذهن 

خيلي از افراد سقوط كرده بود. 
خب بعد از گذشت دو سال از اين اتفاقات، 

وضعيت چگونه است؟
اكنون وضعيت اين  گونه است كه وقتي رهبر معظم انقلاب 
يك فراخوان غيرمستقيم براي حضور مردم مي  دهند، 
تمام ايران مي  ش��تابند و چنين نمازجمعه اي را در زير 
تهديدها برگزار مي  كنند. اسرائيل اتفاقاً مي  خواهد مردم 
قبول كنند كه با يك كش��ور ديوانه مواجه هستند. اين 
چيزي كه در نظام بين الملل يك تاكتيك است و مي  گويد 
شما با يك فرد مست يا ديوانه مواجه هستيد كه هركاري 
از دست آن برمي  آيد، بنابراين بايد بترسيد. اينكه دست به 
چنين كودك  كشي مي  زند، سيدحسن نصرالله را اينگونه 
ترور مي  كند يا اسماعيل هنيه را داخل ايران به عنوان يك 
ميهمان ديپلماتيك شهيد مي  كند، مي  خواهد اين را القا 
كند كه ايراني ها بايد بترسند. در نتيجه احتمال ترور و 
اقدام نظامي از طرف صهيونيست ها بعد از اين جريانات 
بسيار زياد بود و تصور نشود كه اطمينان خاطري حاصل 
شده بود، بلكه ظاهر امر مي  گويد كه اسرائيل  با امريكا نيز 
ديگر هماهنگ نمي  كند و خودش اقدام مي  كند، بنابراين 

به شدت اين احتمال خطر وجود داشت. 
در عين حال وقتي رهبر معظم انقلاب فراخوان مي  دهند 
مردم جمع مي  ش��وند، جمعيت انبوهي كه مصلي هيچ 
وقت چنين جمعيتي را به خود نديده بود و اينجاست كه 
جنگ اراده خودش را نشان مي  دهد. نكته مهم اين است 
كه ما اراده خود را نشان دهيم كه تا آخر در خط مقاومت 
هستيم. مطلبي كه رهبر انقلاب چه در خطبه فارسي و 
چه در خطبه عربي به آن تأكيد داشتند، اين بود كه افراد 
زيادي در ۴۵ سالي كه از انقلاب گذشته شهيد شدند، ولي 
انقلاب باقي ماند و از طرف ديگر افراد زيادي هم در جبهه 
مقاومت شهيد شدند؛ از شهيد سليماني و ديگران گرفته 
تا شهيد سيدحس��ن نصرالله، ولي چون اراده ملت های 
مستضعف كه در طول اراده الهي است بر اين قرار گرفته 
كه با ظالم بجنگيم، اين اراده را به نمايش گذاشتيم و اين 

يك پيام خيلي واضح دارد. 
در جنگ اراده ها چه كسي برنده مي  شود؟

كس��ي كه اراده خود را بهتر به نمايش بگ��ذارد او برنده 
است، اگر در حوادث سال ۱۴۰۱ منافقين، رجوي، پهلوي 
و ديگران اراده اي داشتند و شجاعت و چنين جرئتي را از 
خود نشان مي  دادند خيلي كار دشوار مي  شد، ولي وقتي 
كه جمهوري اسلامي نشان داد كه مستحكم است و اراده 
مردم بر اين است كه بماند آن جنگ اراده ها تعيين كننده 
سرنوشت منازعات شد و اين نماز جمعه هم بيش از هر 
چيزي نمايانگر اراده جمهوري اسلامي مبني  بر ادامه و 
تقويت جبهه مقاومت به رغم تمام ضرباتي كه متحمل 

شده و خساراتي است كه وارد آمده است. 
افرادي كه در اين نماز جمعه شركت كردند، 
به نظر گرايشات مختلفي داشتند و شايد 
همگي از طيف جريان انقلابي هم نبودند، 
اين حض�ور را چگونه ارزياب�ي مي  كنيد و 
حضور اي�ن طيف هاي مختل�ف جامعه را 

در اين ش�رايط كه فضا عادي هم نيست، 
چگونه مي  بينيد؟

وقتي تهديد مش��تركي وجود دارد كه در اين قضيه هم 
تهديد تماميت ارضي ايران است و گروهي دشمن ايران 
هستند، هيچ وقت هم غير از دشمني ايران نمي  گويند و 
مدام تأكيد دارند كه دشمن ايران نه جمهوري اسلامي 
هستيم، معمولاً در چنين مواقعي دل ها به هم نزديك 
مي  ش��ود و اين حس به وجود مي  آيد كه م��ا بايد كنار 
هم حول يك محور جمع بش��ويم و از كش��ور خودمان 

دفاع كنيم. 
اين يك جنبه قضيه است، ولي تمام ماجرا نيست، چون 
حالت ديگري نيز دارد و اين مواقع كه تهديدي به وجود 
مي  آيد اگر نشانه هاي ضعف آشكار شود، اتفاقاً بيشتر از 
اينكه موجب وحدت شود موجب تشتت مي  شود و افراد 
وقتي كه احساس ناامني می كنند و مي  بينند كه كشور 
مورد هجوم قرار گرفته و از طرف ديگر كسي نيست كه 
محور و س��تون اين خيمه قرار بگيرد، ش��روع مي  كنند 
حرف هاي متفاوت زدن، جدا شدن و احساس ترس را بروز 
دادن كه نمونه هاي آن  هم فراوان است، ولي اينجا اتفاقي 
كه افتاده به بحث اراده باز مي  گردد و اينكه همه افراد كم 
 و بيش متوجه شدند كه اگر كسي بخواهد اين كشور را 
حفظ كند، فقط رهبر انقلاب است، بنابراين كساني كه 
در ايام سال ۱۴۰۱ حتي شايد به رهبر انقلاب گستاخي 
نيز كرده بودند، خيلي  هايش��ان با ح��رارت دفاع  و اعلام 
كردند در نماز جمعه ش��ركت مي  كنند و از طرف ديگر 
اپوزيسيوني كه مي  گفتند ما لائيك و سكولار هستيم و 
مخالف جمهوري اسلامي هستيم نيز مي  گفتند كاش در 
ايران بوديم و در اين نماز جمعه شركت مي  كرديم. اينها 
نشان مي  دهد وقتي مردم مي  بينند يك شخص و محوري 
وجود دارد كه مي  تواند كشور را حفظ كند، البته نه اينكه 
فقط وقتي  احساس خطر وجود دارد، بلكه همه مي  بينند 
يك تكيه گاهي پيدا كرده اند و دلشان گرم شده  يك فرد، 
تفكر و انديشه اي وجود دارد كه مي  تواند كشور را حفظ 
كند و مي  توان به آن پناه برد و اين موضوع موجب ش��د 

خيلي از افراد جلب شوند. 
در نظ�ام معنايي اينكه م�ردم با تفكرات 
مختلف كنار هم جمع شوند، چه معنايي 

دارد؟
به شكل كلي اس��م اين نزديك شدن سرمايه اجتماعي 
اس��ت و يكي از عواملي كه مي  تواند س��رمايه اجتماعي 
ايجاد كند، قدرت و قوت اس��ت، اگر حكومت جمهوري 
اس��لامي ضعيف بود، اگر حكومت اس��لامي ناتوان به 
نظر مي  رسيد، اگر مثلًا وعده صادق 2 انجام نمي  شد يا 
جمهوري اسلامي چنين اراده اي از خودش نشان نمي  داد، 
آن وقت مردم جمع نمي  شدند و سرمايه اجتماعي اصلًا 
شكل نمي  گرفت، چون احس��اس ايمني به افراد دست 
نمي  دهد، ولي وقتي آن ق��وت، ق��درت و اراده را مردم 
ملاحظه مي  كنند. آن احساس ايمني و امنيت را به شكل 
بالقوه احساس مي  كنند كه مي  توانند از طريق جمهوري 
اسلامي كسب كنند، بنابراين آن سرمايه اجتماعي شكل 

مي  گيرد. 
خيلي از اف��راد آن زم��ان مي  گفتند كه اي��ران نبايد 
بزن��د و الان وضعيت مناس��بي براي تلاف��ي اقدامات 
صهيونيست ها نيست و بهتر است ما صبر كنيم، شك 
نكنيد اگر اين اتفاق مي  افتاد و ايران كمي كوتاه مي  آمد، 
به سرعت سرمايه اجتماعي ايران تخليه مي  شد. امروز را 
نبينيد كه سكولارها و ضدانقلاب ها هم همراه شده اند، 
بدون اينكه آن نقد خود را نسبت به جمهوري اسلامي  
از دست داده باشند، به نوعي احساس نزديكي مي  كنند، 
ولي اگر وعده صادق 2 نبود، ش��ك نكنيد دوس��تان 
جمهوري اس��لامي هم پراكنده مي  ش��دند و اگر اين 
احساس سرخوردگي ترميم نمي  شد، موجب از دست 
رفتن سرمايه اجتماعي در مقادير بسيار زيادي مي  شد، 
ولي آن اراده و اقدام به موقع و اين قدرت نمايي و اينكه 

اين شخص يعني رهبري مي  تواند تكيه گاه و محور 
باشد، خيلي سرمايه اجتماعي را افزايش داده است 

و آنها  راحول اين محور جمع كرد. 

به بخش بين المللي اين نماز جمعه بپردازيم. 
شاهد بوديم  اصلًا خطبه دوم نماز جمعه به 
عربي ايراد شد و واكنش هاي زيادي هم در 
جهان عرب داشت، دليل تأثير اين اقدام را 
در جامعه عربي چه مي  دانيد و به نظر شما 

اين چنين اقداماتي چقدر ضرورت دارد؟
از نظر بين المللي اين موضوع مهم بود كه رهبر انقلاب 
براي ارتباط برقرار كردن با ساير مسلمانان و عرب زباناني 
كه در محور مقاومت قرار دارند، خطبه دوم خود را به عربي 
بيان كردند. اين را باي��د بپذيريم كه اگر محور مقاومت، 
جمهوري اسلامي و حتي ايران بخواهد ادامه پيدا كند 
و ايران دچار تجزيه و شكست نشود، چاره اي نداريم جز 
اينكه پيوندهاي خود را با كشورهاي اسلامي و همسايه 
گسترش بدهيم، اگر نتوانيم با مردم منطقه و مردم همفكر 
خودمان در خارج از مرزهايمان ارتباط برقرار كنيم، شك 

نكنيد تماميت مرزي و ايران به خطر مي  افتد. 
يعني وضعيت ايران اكنون به جايي رسيده 
كه نياز داريم براي نجات ايران با بيرون از 

مرزها نيز ارتباط نزديك داشته باشيم؟
من يك مثال تاريخي مي  زنم. ش��ايد براي خيلي ها اين 
سؤال مطرح باش��د كه چرا بايد در مركز ايران خطبه به 
زبان غيرايراني خوانده شود. كوروش چون جهاني فكر 
مي  كرد، چون مي  خواست ايران و حكومت خود را حفظ 

كند، محدود به اين مرزها نبود و نگاهش اين بود كه من 
براي مبارزه با دش��منان بايد كل منطقه را بسيج كنم، 
وقتي فرماني مي  داد، معمولاً به چند زبان ترجمه و منتشر 
مي  شد. همين منشور حقوق  بشر كوروش به چند زبان 
ترجمه شده بود و بقيه پادشاهان نيز همين روش را انجام 
مي  دادند و اينگونه نبود كه فقط به زبان فارسي يا پهلوي 
آن زمان صحبت شود. پس اگر ما بخواهيم به عنوان يك 
بازيگر فعال در صحنه باقي بمانيم، چاره اي جز اين نداريم 
كه به ۸۰ ميليون جمعيت خودمان بس��نده نكنيم و با 
كشورها و مردم ديگر ارتباط برقرار كنيم، كما اينكه عرض 
كردم در تاريخ ما كوروش، داريوش و بقيه پادشاهان اين 
كار را انجام مي  دادند و ارتباط مي  گرفتند و از بقيه مردم 
هم اس��تفاده مي  كردند و  اگر نگاه كنيد الان هم امريكا، 
غرب و اروپا بيشتر قدرت ها خود را مديون سمپادهايي 
مي  دانند كه چه در كشورهاي ديگر و كش��ور ما دارند. 
بخشي از قدرت نرم هر كش��وري به ارتباطات سران آن 
كشور با شهروندان كش��ورهاي ديگر باز مي  گردد و اگر 
جمهوري اسلامي بتواند اين ارتباط را با مردم عرب برقرار 

كند، بسيار به نفع ايران است و ايران قدرتمند مي  شود. 
بازخوردهاي�ي ك�ه از خطب�ه عرب�ي در 
رسانه ها منتش�ر مي  ش�ود، چه چيزي را 

نشان مي  دهد؟ 
نشان مي  دهد كه مردم عرب پاسخ و بازخورد داده اند و 

توانستند ارتباط برقرار كنند. از پخش مستقيم سخنان 
رهبر انقلاب در رس��انه هاي عربي گرفته تا اينكه مردم 
جمع شده بودند و نگاه مي  كردند و تا توئيت ها و پست هاي 
فضاي مجازي كه ديديم واكنش هاي اين افراد را نشان 
مي  داد.  اين موضوع ارتباط با مردم كش��ورها منطقه به 
دليل اختلاف فرهنگي و زمينه مسمومي كه وجود دارد 
هم خيلي اهميت دارد و هم بسيار حساس و ظريف است 
و كاش ديگر مسئولان هم متوجه شوند. به هر حال سران 
كشورهاي عربي كه بيكار نمي  نشينند كه ايران بخواهد 
از ميان جوانان آنها سمپاد جذب كند، آنها جو را به شدت 
مسموم كردند و ايران را متهم مي  كنند به اينكه مي  خواهد 
امپراطوري صفوي را احيا كند، در حالي كه خيلي براي 
ما عجيب است افراد زيادي در ميان كشورهاي عربي اين 
حرف را باور مي  كنند كه ايران و اسرائيل يكي هستند و با 
همديگر جنگ زرگري راه انداخته اند. اين حرفي است كه 
خيلي از شهروندان عرب آن را باور مي  كنند و براي اينكه 
حلقه باطل تبليغات شكسته شود، چاره اي نداريم غير از 
اينكه به شكل مستمر و مستقيم با مردم عرب ارتباط 
بگيريم. همان كاري كه نتانياهو سعي مي  كند در مورد 
مردم ايران انجام دهد و دروغ  هايي را س��رهم مي  كند، 
البته مي  داند يك زمينه اي وجود دارد و مي  تواند موجب 
موفقيت عمليات نظامي آن ش��ود و مكمل عمليات 

نظامي آن باشد. 
پس اين ظرفيتي است كه رهبر انقلاب خيلي 
هوش��مندانه از آن بهره گرفتند، هم بايد 
استمرار پيدا كند و هم چيزي است كه 

همانطور كه گفته ش��د هم در دوره ايران باستان از آن 
اس��تفاده مي  ش��د و هم همين الان از نتانياهو گرفته تا 
رؤساي جمهور امريكا  دارند از اين ابزار ديپلماسي عمومي 
اس��تفاده مي  كنند و تلاش دارند بر جوامع براي جذب 
سمپاد از ميان شهروندان كشورهاي ديگر تأثير بگذارند. 
در ش�رايطي كه بالاخره ام�كان دارد هر 
لحظه حمله اي در پاسخ به عمليات وعده 
صادق 2 از ط�رف صهيونيس�ت ها اتفاق 
بيفتد، اگر صهيونيست ها چنين حماقتي 
انجام دادند بعد از آن چطور بايد مردم اين 
اتحادي كه الان ايجاد شده را حفظ كنند 
و چه پيام�ي از مردم ايران باي�د به خارج 

صادر شود؟
اولين نكته اين است كه بايد افسانه بازدارندگي از ذهن 
مردم زدوده شود و اين تصور كه ايران يا رژيم صهيونيستي 
مي  توانند كاري انجام دهند كه طرف مقابل را آچمز كند 
و دست به تلافي نزند، واقعيت ندارد، يعني هر دو طرف 
محور مقاومت و رژيم اسرائيل كه نشانه هاي اضمحلال آن 
مشهود است، دارند براي بقا مي  جنگند، بنابراين به هيچ 
شكلي متوقف نمي  شود و حتماً تلافي وجود خواهد داشت 
و اين بايد به مردم گفته شود. اينكه مردم نترسند، اتفاق 
خوبي است، ولي از طرف ديگر احساس امنيت فوق  العاده 
نيز نبايد ايجاد كرد و مردم بايد متوجه باشند كه جنگ 
اس��ت و وقتي كه جنگ اتفاق مي  افتد زد و خورد دارد و 
احتمالاً آنها هم مي  زنند، ولي به اين معنا نيست كه دست 

ما بسته است و ما هم مي  زنيم. 
دوم اينكه بايد به ش��كل منطقي به م��ردم اين موضوع 
منتقل شود كه با چه دشمني مواجه هستيم. متأسفانه 
تصور بخشي از مردم اين است كه اگر ما با اسرائيل كاري 
نداشته باشيم، اسرائيل هم با ما كاري ندارد. اصولاً چنين 
چيزي غيرممكن است كه اسرائيل دست بردارد كمااينكه 
وقتي ما با صدام كاري نداشتيم، صدام به ما حمله كرد يا 
كويت با صدام كاري نداشت، ولي صدام حمله كرد. الان 
سوريه كاري با اسرائيل ندارد، ولي هر روز در حال آسيب 
ديدن از سمت صهيونيست ها است، بنابراين مردم بايد 
موجوديت اس��رائيل را درك كنند ك��ه در اين منطقه 
نمي  تواند آرام بنشيند، همانطور كه صدام نمي  توانست 
آرام بنشيند و تنها راه حل اين موضوع اين است ، همانطور 
كه صدام رفت، اس��رائيل برود و ي��ك حكومت واحد با 
رأي گيري تمام ساكنان آن سرزمين شكل بگيرد. غير 
از اين هيچ راه  حل ديگري وجود ن��دارد و بايد در مورد 
راه  حل  هاي  ساده  انگارانه اي كه برخي مي  گويند همينطور 
گفت  وگو شود تا در ذهن ها كامل جا بگيرد كه اسرائيل در 

هيچ صورتي دست از آسيب زدن به ايران بر نمي  دارد. 
براي اينكه وضعيت وحدت و انس�جام در 

جامعه ادامه پيدا كند، بايد چه كرد؟
بعد از سال ۱۴۰۱ جنگ شناختي اتفاق افتاد كه ذهن 
بسياري آسيب ديد و اين آسيب همچنان برقرار است و 
برطرف نشده است. به همين دليل لازم است اين آسيب 
ترميم شود و راه ترميم آن نيز اين است كه گفت  وگو انجام 
شود و درك متقابل اتفاق بيفتد. من معتقدم آن چيزي 
كه اتفاق افتاده اين اس��ت كه الان درك متقابل وجود 
ندارد؛ مثلاً در شرايطي كه خيلي از افراد اين درك را دارند 
كه اسرائيل به ما آسيب  مي  زند، معتقدند اشكال از ايران 
است، اگر اينها را  كنار بگذاريم، ولي خيلي از افراد حتي 
توجه ندارند ايران دوست است و اسرائيل دشمن است و 
چنان درگير دشمني  ها، احساسات و مسموميت ذهني 
شده اند كه اصلًا به حرفي گوش نمي  دهند و ارتباط خود 
را با حاكميت قطع كرده اند. پس در اينجا خيلي مهم است  
بدانيم مسموميت ذهني و جنگ شناختي كه در آن زمان 
اتفاق افتاده مانند بمب هايی است كه داخل پيجرها بود و 
هر زماني كه اسرائيل مي  خواست اين را منفجر مي  كرد به 
همين دليل ضرورت دارد به فوريت اين بمب خنثي شود 
و راه حل خنثي شدن آن نيز اين است كه ارتباط بين مردم 

و حاكميت ترميم شود. 
انتخاباتي كه اتفاق افتاد يك قدم مثبت بود و اين حضور 
و اعتماد بخش عمده مردم به حاكميت و قدم برداشتن 
در مسير اينكه ما مي  خواهيم به شكل مسالمت  آميز در 
خصوص بسياري از مسائل گفت  وگو كنيم موضوع مهم و 
با اهميتي بود، اما بايد اين استمرار پيدا كند، يعني تعامل 
بين مردم و حاكميت به قدري افزايش پيدا كند كه اين 
ارتباط ترميم شود و ارتباط ترميم شده تبديل به اعتماد 
شود و راه حل آن نيز گفت  وگو، درك متقابل و به نوعي 
همدلي است. از يك طرف مردم بايد متوجه شرايط باشند 
و از طرف ديگر حساس��يت هاي مردم توسط حاكميت 
درك ش��ود. بايد اين توجه اتفاق بيفتد كه امروز مردم 
نسبت به برخي از چيزها حساس شده اند و دشمن سعي 
مي  كند، اين حساسيت ها را تحريك كند تا حاكميت يك 
اقدام منطقي انجام دهد، ولي چون اين اقدام در معرض 
نقاط حساس ش��ناختي مردم اس��ت، منجر به افزايش 
بي  اعتمادي مي  شود و در نتيجه لازم است شرايط فعلي 

مورد توجه همه قرار گيرد. 
من در كل خيلي خوش بين هستم كه ما در مسير ترميم 
اعتماد قرار داريم، ولي كمي نيروهاي انقلابي و رسانه ها بايد 
روند ترميم را سرعت ببخشند كه با توجه به شرايطي كه 
داريم اين اتفاق سريع تر بيفتد و بتوانيم آن بمبي را كه در 
ذهن ها وجود دارد، خنثي كنيم تا بي  اعتمادي كه در ذهن 
بخش��ي از مردم وجود دارد، از بين برود. هر چند در نماز 
جمعه ديديد كه مردم چقدر باشكوه حضور پيدا كردند، 
ولي عده اي هم كه بالاخره شهروندان همين كشور هستند، 
دچار بي  اعتمادي اند كه بايد اصلاح شود و دقيقاً به قول حاج 
قاسم سليماني فرصتي كه در اين تهديدات هست، واقعاً در 

آن ظرفيت ها و فرصت ها ديده نمي  شود. 

نماز »جمعه نصر« نشان پيروزي مردم ايران در جنگ اراده ها بود
عضو هيئت علمي پژوهشگاه فرهنگ و انديشه در گفت وگو با »جوان« عنوان كرد

محسن ردادي: همه افراد كم  و بيش متوجه شده اند كه اگر كسي بخواهد اين كشور را حفظ كند، فقط رهبر معظم انقلاب است
حتی برخی كه در اغتشاشات سال 1401 مشاركت داشتند، اعلام كردند در نماز جمعه شركت مي كنيم

سجاد آذري
  گزارش 

متأس�فانه تصور بخش�ي از مردم اين است 
كه اگر ما با اس�رائيل كاري نداش�ته باشيم، 
اس�رائيل هم با ما كاري ندارد. اصولاً چنين 
چيزي غيرممكن اس�ت كه اس�رائيل دست 
ب�ردارد. همانطور ك�ه صدام نمي  توانس�ت 
آرام بنش�يند و تنها راه حل اين موضوع اين 
اس�ت ، همانطور كه ص�دام رفت، اس�رائيل 
ب�رود و ي�ك حكومت واح�د ب�ا رأي گيري 
تمام س�اكنان آن س�رزمين ش�كل بگيرد

khamenei.ir


